

人工内耳も手話も



ろう乳児早期支援を 発展させるために

バイリンガル・バイカルチュラルろう教育シンポジウム2021

パネリスト

南 修司郎

東京医療センター
耳鼻咽喉科科長

×

Deborah
Chen・Pichler

ギャロデット大学
言語・教育・社会学部教授

×

赤堀 仁美

明晴学園幼稚部主任

司会・進行

阿部 敬信

九州産業大学人間科学部教授

7/10(土)

10:00-12:00

Zoom配信
手話通訳

※文字通訳(申請制)

Review of Last Year's Symposium

Bilingual Bicultural Deaf Education Symposium

From “CI or Sign Language” to “CI and Sign Language
~ Developing Deaf/HH children's language and cognition ~

July 11th, 2020 (Sat.) 13:00~15:00

バイリンガル・バイカルチュラル ろう教育シンポジウム2020

「人工内耳か手話か」から「人工内耳も手話も」
～ろう児・難聴児の言語と概念を育てる～

2020年7月11日（土）13:00～15:00開催

1 Ms. Nobuko Nakagawa
Head of Speech Therapist Assoc. of Supporting Childrens
Development)

“What is most important in the development of children?”

2 Dr. Jo Matsuzaki
(Associate Professor, Miyagi Education Univ.)

“Actions/≠Language/Communication of Deaf/HH infants: from
the perspective of educational psychologist)

3 Ms. Akiko Ikeda

(Manager, Meisei Pre-school Medaka, child development support office)
”Report from Medaka ~ YES/NO from 5 months、 babbling from
10 months”

1 中川信子先生

(子どもの発達支援を考えるSTの会代表)

「こどもの発達でもっとも大切なこととは」

2 松崎丈先生

(宮城教育大学准教授)

「乳児期におけるろう・難聴児の行動・ことば・コミュニケーション：教育心理学者の視点から」

3 池田亜希子先生

(明晴プレススクール「めだか」児童発達支援管理責任者)

「めだかの実践報告～生後5カ月からYES/NO、10カ月で幼児語が見られる」

4 Dr. Takanobu Abe (Prof. of Human Science Dept., Kushu Sangyo Univ.)

”Current situation and challenges of Deaf infants early intervention and CI”

Discussion

- It is important to provide deaf infants with linguistic surroundings they can understand by vision, i.e. JSL environment is essential.
- How about developing both JSL (visual language) and spoken Japanese (aural language) with CI.

4 阿部敬信先生

(九州産業大学人間科学部教授)

「ろう乳児早期支援と人工内耳の現状と課題」

シンポジウム（後半）のディスカッション

- ・ 聴こえない乳幼児が目で見えて分かる言語環境をつくること。すなわち日本手話環境が重要であること
- ・ 視覚言語である日本手話と、人工内耳を装用した聴覚からの音声日本語の二つの言葉を育むことを考えてはどうか。

This year's symposium is;

Bilingual Bicultural Deaf Education Symposium 2021

Promoting Deaf Infants Early Intervention —Both CI and Sign Language—

By furthering the topic of early intervention of Deaf/HH children, we explore the means to support the entire family upon finding out the baby is deaf/HH.

さて、今年度のシンポジウムは...

バイリンガル・バイカルチュラル ろう教育シンポジウム2021

ろう乳児早期支援を発展させるために
—人工内耳も手話も—

ろう児・難聴児に対する早期支援のテーマをさらに深め、お子さんが聞こえない・聞こえにくいと分かったその時点からの家族全体に対する支援を進めて行く方法を考えていきます。

Presentations

Dr. Shujiro Minami

(Head of the Department of Otorhinolaryngology, TOKYO MEDICAL CENTER)

Recommendation of FCEI

(Family Centered Early Intervention)

Dr. Deborah Chen Pichler (Professor, Gallaudet University)

Recent findings on Bimodal Bilingualism

Ms. Hiromi Akahori (Head of Kindergarten, Meisei Gakuen School for the Deaf)

” Bilingual Deaf Education in Meisei Kindergarten”

シンポジウム（前半） 話題提供

南修司郎先生

（国立病院機構東京医療センター耳鼻咽喉科科長）

「FCEI（聴覚障害児のための家族を中心とする早期介入）の勧め」

Deborah Chen Pichler先生

（ギャロデット大学言語・教育・社会学部教授）

「バイモーダル・バイリンガル研究の最近の動向」

赤堀仁美先生

（明晴学園幼稚部主任）

「明晴学園幼稚部におけるバイリンガルろう教育」